
Protokół

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa
i Integracji Europejskiej, Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Oświaty,

Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji Budżetu i Samorządu, Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji oraz Komisji Rewizyjnej w dniu  17 stycznia  2023 roku 

o godzinie 1400 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 14 radnych
nieobecny                   - 0
Listy obecności stanowią załącznik niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Stanisław Kaznowski.

Przewodniczący Komisji Stanisław Kaznowski – o godzinie 1400 otworzył wspólne posiedzenie
Komisji  i  po  powitaniu  radnych  i  zaproszonych  gości  stwierdził  kworum  pozwalające  na
podejmowanie prawomocnych decyzji.

III Proponowany porządek posiedzenia:

Porządek posiedzenia:
1.Sprawy regulaminowe.
2.Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji.
3.Przyjęcie sprawozdania z działalności Komisji za rok 2022.
4.Opracowanie planu pracy Komisji na 2023 rok.
5.Projekty uchwał i tematy informacyjne.
6.Zapytania, sprawy różne.
7.Zakończenie. 
                                                           

Przewodniczący Komisji Stanisław Kaznowski  – odczytał treść porządku posiedzenia i zapytał
czy ktoś ma uwagi do porządku posiedzenia.
Porządek posiedzenia przyjęto bez uwag.

Ad.2.Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji.

Przewodniczący Komisji Stanisław Kaznowski  – poprosił o przyjęcie protokołu ze wspólnego
posiedzenia Komisji, które odbyło się 29 listopada 2022 roku. 

Radny  Jerzy  Koralewski  –  wyjaśnił,  że  nie  zapoznał  się  z  protokołami,  dlatego  nie  będzie
głosował. Dodał, że jeżeli będzie miał uwagi do protokołu zgłosi je do końca tygodnia do BRM,
jeżeli uwag nie będzie także poinformuje o ich braku BRM.
Radni przyjęli protokół, przy jednym głosie wstrzymującym /Radny Jerzy Koralewski/.

Następnie  Przewodniczący  Komisji  poprosił  o  przyjęcie  protokołu  ze  wspólnego  posiedzenia
Komisji, które odbyło się 20 grudnia 2022 roku.
Radni przyjęli protokół, przy jednym głosie wstrzymującym /Radny Jerzy Koralewski/.

Ad.3.Przyjęcie sprawozdania z działalności Komisji za rok 2022.

Przewodniczący Komisji Stanisław Kaznowski  – poprosił poszczególnych Przewodniczących
Komisji o przedstawienie sprawozdań.
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Przewodniczący  Komisji  Budżetowej  i  Samorządu  Robert  Bejgier –  poinformował,  że  nie
przygotował  sprawozdania  z  działalności  Komisji.  Dodał,  że  w  dniu  jutrzejszym  dostarczy
sprawozdanie do BRM. Zaproponował, by z uwagi na odbywanie wspólnych posiedzeń Komisji
stworzyć jedno wspólne sprawozdanie, z wyjątkiem Komisji Skarg, Wniosków i Petycji.  

Przewodniczący Komisji Stanisław Kaznowski  – przychylił się do propozycji Radnego Roberta
Bejgier. Następnie poprosił Przewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków i Petycji o przedstawienie
sprawozdania.

Przewodniczący  Komisji  Skarg,  Wniosków  i  Petycji  Ryszard  Lipiński  -   przedstawił
sprawozdanie z działalności Komisji Skarg, Wniosków i Petycji za rok 2022. Sprawozdanie stanowi
załącznik do protokołu.

Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej  Stanisław  Kaznowski  –  przedstawił  sprawozdanie
z działalności Komisji Rewizyjnej za rok 2022. Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu.

Przewodniczący  Komisji  Infrastruktury  i  Drogownictwa  Marcin  Dunajski -  przedstawił
sprawozdanie z działalności Komisji  Infrastruktury i  Drogownictwa za rok 2022. Sprawozdanie
stanowi załącznik do protokołu.

Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia Jerzy Koralewski –  przedstawił
sprawozdanie  z  działalności  Komisji  Oświaty,  Kultury,  Sportu  i  Zdrowia  za  rok  2022.
Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu.

Przewodniczący  Komisji  Rozwoju  Gospodarczego,  Rolnictwa  i  Integracji  Europejskiej
Michał Klafczyński –  przedstawił sprawozdanie z działalności Komisji Rozwoju Gospodarczego,
Rolnictwa i Integracji Europejskiej za rok 2022. Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu.
 
Przewodniczący  Komisji  Stanisław  Kaznowski  – poprosił  Przewodniczących  Komisji
o przedłożenie sprawozdań do Biura Rady Miejskiej. 

Radna Halina Dąbrowska – poinformowała, że sprawozdanie z działalności Komisji  Oświaty,
Kultury,  Sportu  i  Zdrowia  do  zapoznania  otrzymała  od  Przewodniczącego  Komisji  tuż  przed
posiedzeniem Komisji. Następnie zgłosiła  uwagi do sprawozdania dotyczące:

• spotkania w Wielkim Rychnowie, gdzie zostało wypracowane wspólne stanowisko przez
Radnych,  by  zaproponować  Burmistrzowi  utworzenie  10-  cio  godzinnych  oddziałów
przedszkolnych w Wielkim Rychnowie,

• realizacji zgłaszanych wniosków, zapytań i interpelacji – wyjaśniła, że jako członek Komisji
nie  zgadza  się  z  informacją  przedstawioną  w sprawozdaniu,  że  wnioski  nie  są  w pełni
realizowane.  Dodała,  że  jest  to  zdanie  tylko  Przewodniczącego  Komisji.  Poprosiła
o wykreślenie tego zdania w sprawozdaniu.   

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że Radna ma prawo zgłosić na Sesji RM, że nie zgadza
się  ze  sprawozdaniem,  może  również  poprosić  o  wykreślenie  konkretnego  zdania.  Dodał,  że
w chwili obecnej On tego nie zrobi.

Kierownik  Biura  Rady  Donata  Pilarska  –  Mądry  –  wyjaśniła,  że  na  podstawie  wszystkich
sprawozdań przedstawionych przez poszczególnych Przewodniczących Komisji,  Przewodniczący
Komisji  Rewizyjnej  przygotuje  jedno  ogólne  sprawozdanie,  które  Radni  będą  przyjmowali
uchwałą.  Radni otrzymają sprawozdanie wraz z zaproszeniem na Sesję Rady Miejskiej.
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Przewodniczący   Rady  Miejskiej  Jerzy  Orłowski  –  poinformował,  że  członkowie  Komisji
Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia powinni otrzymać prędzej sprawozdaniem, celem zapoznania,
by uniknąć obecnej sytuacji. Poprosił Radnych o to by na Sesji nie było, żadnych niepotrzebnych
dyskusji w tym temacie. 

Ad.4.Opracowanie planu pracy Komisji na 2023 rok.

Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury,  Sportu  i  Zdrowia  Jerzy  Koralewski  –
poinformował, że członkowie Komisji otrzymali do zapoznania dwie wersje planów pracy na 2023
rok. Następnie poprosił o to by zadecydowali, który Plan Pracy chcą przyjąć.  

Kierownik Biura Rady Donata Pilarska – Mądry – wyjaśniła, że zaszło jakieś nieporozumienie,
ponieważ  wszyscy  Radni  otrzymali  mailowo,  podpisane  i  przedłożone  przez  wszystkich
Przewodniczących Komisji do BRM plany pracy na rok 2023 wraz z pozostałymi materiałami na
posiedzenie Komisji. 

Radna  Halina   Dąbrowska  –  poinformowała,  że  tematy  dotyczące  „Analizy  funkcjonowania
regulaminu  wynagradzania  nauczycieli  oraz  ocena  przyjętego  programu  stypendialnego  dla
uczniów.  Spotkanie  z  działaczami  nauczycielskich  związków  zawodowych  i  emerytowani
nauczyciele”, oraz temat dotyczący „ Informacji o organizowanych gminnych i ponad gminnych
festiwalach, konkursach i przeglądach organizowanych przez MGOK – wypracowanie wniosków
i propozycji w celu uatrakcyjnienia tych imprez i szerszego udziału mieszkańców miasta i gminy”
nie powinny być zawarte w planie pracy Komisji Oświaty.

Radny  Jerzy  Koralewski  –  poinformował,  że  temat  dotyczący   „Analizy  funkcjonowania
regulaminu wynagradzania nauczycieli…” został zamieszczony w Planie Pracy, na wniosek jednej
z emerytowanych nauczycielek. 

Dyrektor  SP  Kowalewo  Pomorskie  Renata  Faluta  –  Kaszubowska -  poinformowała,  że
Regulamin  wynagradzania  nauczycieli,  jest  jednym  z  ważniejszych  regulaminów  w  szkole.
Następnie  przedstawiła  procedurę  tworzenia  takiego  regulaminu.  Dodała,  że  prowadzone  są
rozmowy z nauczycielami podczas Rad Pedagogicznych,  zbierane są opinie,  które następnie są
analizowane. W dalszej kolejności regulamin zostaje tworzony przez Dyrektorów, i przekazywany
jest  do  Organu  Prowadzącego.  Dodała,  że  nie  widzi  potrzeby  by  emerytowani  nauczyciele
analizowali  regulamin,  gdyż ich nie  dotyczy.  Następnie  dodała,  że  każdy związek  ma swoich
przedstawicieli,  którzy  mają  obowiązek  reprezentowania  związku.  Następnie  odniosła  się  do
posiedzeń Komisji i dodała, że o wielu sprawach dotyczących Dyrektorów oraz Szkół mówi się bez
nich podczas posiedzeń Komisji. Stwierdziła, że zapomina się o tym, że są Dyrektorami Szkół i je
reprezentują. Wyjaśniła, że Dyrektorzy przygotowują sprawozdania dla Radnych oraz, że Szkoła to
instytucja pracująca rokiem szkolnym. Dotyczy to również Dyrektorów, którzy opracowują nadzór
pedagogiczny. Materiały, które są przygotowywane na posiedzenia Komisji są obszerne i obejmują
kilka lat. Wyjaśniła, że nie wszystkie informacje mogą być przekazywane Radnym, gdyż obejmują
dane wrażliwe. Następnie odniosła się do wypowiedzi Radnych, którzy podczas Sesji, mówili że
Gmina dokłada do oświaty. Kilkakrotnie prosiła Przewodniczącego Komisji Oświaty, by sprostował
to stwierdzenie.  Nigdy nie powiedział,  że Gmina dokłada do oświaty,  ponieważ Państwo wielu
rzeczy,  od  wielu  lat  nie  sponsoruje  i  nie  przekazuje  pieniędzy.  Są  zadania,  które  Gmina  musi
wykonać, na które nie ma subwencji. Poprosiła by mówić o tym głośno. Poinformowała, że tylko
Organ Prowadzący wspierał szkoły podczas panującej pandemii oraz w momencie gdy wybuchła
wojna na Ukrainie. Uważa, że należy rozmawiać o tym, że szkoła sobie radzi w takich sytuacjach,
a  nie  rozmawiać  o  tym  jaka  ilość  dzieci  w   szkołach  jest  objęta  pomocą    psychologiczno   –
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pedagogiczną. Następnie poinformowała, że 24 maja 2024 roku odbędzie się 40 – lecie nadania
imienia Szkole. Szkoła przygotowuje się na tą uroczystość już od wielu miesięcy, z uwagi na środki
pieniężne jakie należy przeznaczyć. Organizowane są różnego rodzaju uroczystości przez dzieci
i  nauczycieli,  na  których  zbierane  są  pieniądze  do  puszki.  Z  zebranych  pieniędzy  zostanie
wykonana  pamiątkowa  tablica  w  Szkole.  Najbliższa  taka  impreza  odbędzie  się  19  stycznia
w Urzędzie Miejskim, dzieci oraz nauczyciele ze Szkoły Podstawowej w Kowalewie Pomorskim
wykonają  koncert  patriotyczny.  Dnia  23  stycznia  odbędzie  się  koncert  Kolęd  w  Szkole
Podstawowej w Kowalewie Pomorskim. Na zakończenie odniosła się do budynku obecnej Szkoły
Podstawowej,  dawniej  Gimnazjum.  Poinformowała,  że  od  dwóch  miesięcy  dzieci  nie  mogą
korzystać z hali  sportowej,  z uwagi na trwające prace remontowe, mające na celu utwardzenie
gruntu. Wyjaśniła, że przyczyną tych prac jest nie wykonanie utwardzenia gruntu, co powoduje
pękanie ścian i osuwanie się budynku. Dodała, że budynek jest piękny, gdyż wszyscy starają się
o niego dbać, jednak finanse są również potrzebne do jego utrzymania. 
 
W wyniku dalszej dyskusji ustalono, że z planu pracy Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia
zostaną wykreślone tematy:

• „Analiza  funkcjonowania  regulaminu  wynagradzania  nauczycieli  oraz  ocena  przyjętego
programu stypendialnego dla uczniów. Spotkanie z działaczami nauczycielskich związków
zawodowych i emerytowani nauczyciele”,

• „Informacja  o  organizowanych  gminnych  i  ponad  gminnych  festiwalach,  konkursach
i przeglądach organizowanych przez MGOK – wypracowanie wniosków i propozycji w celu
uatrakcyjnienia tych imprez i szerszego udziału mieszkańców miasta i gminy”,

• „Informacja  odnośnie  udzielenia  odpowiedzi  na  zgłaszane  interpelacje  i  stopień  ich
realizacji  w  ocenie  Burmistrza  oraz  interpelujących  mieszkańców,  którzy  kierowali  te
problemy do radnych”,

dopisany zostanie temat „ Funkcjonowanie Świetlicy Socjoterapeutycznej”.

Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia Jerzy Koralewski – poddał pod
głosowanie przyjęcie planu pracy Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia na 2023 rok.
Radni 6 głosami „za” jednogłośnie przyjęli plan pracy.

O godz.  1544 Dyrektor  SP  Kowalewo Pomorskie  Renata  Faluta  –  Kaszubowska  oraz  Zastępca
Dyrektora SP Kowalewo Pomorskie Małgorzata Pęcherska – Żary opuściły posiedzenie Komisji.

Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Drogownictwa Marcin Dunajski – przedstawił plan
pracy Komisji Infrastruktury i Drogownictwa. Plan pracy stanowi załącznik do protokołu. 
Następnie  zapytał  kto  z  członków  Komisji  ma  uwagi  do  planu  pracy  Komisji  Infrastruktury
i Drogownictwa na 2023 rok. Wobec braku uwag poddał pod głosowanie przyjęcie planu pracy.
Radni 7 głosami „za” jednogłośnie przyjęli plan pracy.

Przewodniczący Komisji Budżetowej i Samorządu – odniósł się do wypowiedzi Pani Dyrektor
dotyczącej narzucania przez Rząd obowiązków, za którymi nie idą finanse z czym Samorząd musi
się sam borykać. Według Niego oświata jest jedną z ważniejszych, która pochłania ogromną ilość
pieniędzy  z  budżetu  Gminy.  Jeżeli  będzie  się  o  tym mówić  głośno,  może  Rząd  „usłyszy”,  że
subwencja  oświatowa  jest  za  niska.  Następnie  dodał,  że  jest  za  tym  by  kilka  razy  w  roku
posiedzenia  Komisji  odbywały  się  samodzielnie,  ponieważ  są  tematy,  które  nie  wiążą  się  ze
wszystkimi Komisjami. 

1548– 1550 - Radny Ryszard Lipiński wyszedł z Sali posiedzeń.
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Przewodniczący Komisji Budżetowej i Samorządu – przedstawił plan pracy Komisji Budżetowej
i Samorządu. Plan pracy stanowi załącznik do protokołu. 
Następnie  zapytał  kto  z  członków  Komisji  ma  uwagi  do  planu  pracy  Komisji  Budżetowej
i Samorządu na 2023 rok. Wobec braku uwag poddał pod głosowanie przyjęcie planu pracy.
Radni 5 głosami „za” jednogłośnie przyjęli plan pracy.

1556– 1558 - Radny Robert Bejgier wyszedł z Sali posiedzeń.

Przewodniczący  Komisji  Rozwoju  Gospodarczego,  Rolnictwa  i  Integracji  Europejskiej
Michał  Klafczyński  –  przedstawił  plan  pracy  Komisji  Rozwoju  Gospodarczego,  Rolnictwa
i Integracji Europejskiej . Plan pracy stanowi załącznik do protokołu. Z uwagi na brak środków
w budżecie Przewodniczący Komisji zadeklarował, że zostanie pozyskany sponsor   na Krajowy
Zjazd Kół Gospodyń Wiejskich.
Następnie  zapytał  kto  z  członków  Komisji  ma  uwagi  do  planu  pracy   Komisji  Rozwoju
Gospodarczego, Rolnictwa i Integracji Europejskiej na 2023 rok. Wobec braku uwag poddał pod
głosowanie przyjęcie planu pracy.
Radni 4 głosami „za” jednogłośnie przyjęli plan pracy.

Przewodniczący Komisji  Rewizyjnej Stanisław Kaznowski –  przedstawił  plan pracy Komisji
Rewizyjnej. Plan pracy stanowi załącznik do protokołu. 
Następnie zapytał kto z członków Komisji ma uwagi do planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2023
rok. Wobec braku uwag poddał pod głosowanie przyjęcie planu pracy.
Radni 5 głosami „za” 1 głosem „wstrzymującym” /J. Koralewski /  przyjęli plan pracy.

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji –  przedstawił plan pracy Komisji Skarg,
Wniosków i Petycji. Plan pracy stanowi załącznik do protokołu. 
Następnie  zapytał kto z członków Komisji ma uwagi do planu pracy Komisji  Skarg, Wniosków
i Petycji na 2023 rok. Wobec braku uwag poddał pod głosowanie przyjęcie planu pracy.
Radni 5 głosami „za” jednogłośnie przyjęli plan pracy.

Ad. 5.Projekty uchwał i tematy informacyjne.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka - Sałatowska – poinformowała, że pierwsze dwa projekty
omówi Zastępca Kierownika ref. GKiM Paulina Wiśniewska:

• PURM w sprawie określenia wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający
się  o  uzyskanie  zezwolenia  w  zakresie  opróżniania  zbiorników  bezodpływowych  lub
osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni  ścieków i  transportu nieczystości
ciekłych na terenie Miasta i Gminy Kowalewo Pomorskie,

• PURM  w  sprawie  ustalenia  górnych  stawek  opłat  za  usługi  opróżniania  zbiorników
bezodpływowych, opróżniania osadników przydomowych oczyszczalni ścieków i transport
nieczystości ciekłych na terenie Miasta i Gminy Kowalewo Pomorskie, 

Zastępca Kierownika ref. GKiM Paulina Wiśniewska – omówiła projekty uchwał.

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionych projektów uchwał.

• PURM w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie 
na lata 2023-2045,

• PURM w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023, 
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1656– 1558 - Radny Robert Bejgier wyszedł z Sali posiedzeń.

Skarbik Gminy Magdalena Górna –  omówiła projekty uchwał.

Radny Marcin Dunajski – zapytał jaki jest koszt zakupu walca drogowego i równiarki drogowej. 

Skarbik  Gminy  Magdalena  Górna  – odpowiedziała,  że  została  zaplanowana  łączna  kwota
147 600,00 zł. Koszt walca wynosi  67 650,00 zł, równiarki 79 950,00 zł – są to ceny rynkowe.
Zakupiony zostanie używany sprzęt,  w stanie nadającym się do użytku. Zostanie przygotowane
zapytanie ofertowe, referatem koordynującym będzie referat GKiM. 

Radny Marcin Dunajski – zapytał czy w związku z zakupem sprzętu zostaną utworzone nowe
stanowiska pracy.

Prezes  ZGKiM  Lidia  Jankowska –  odpowiedziała,  że  nie.  Zostaną  przeszkoleni  pracownicy
ZGKiM. Trzech pracowników pracowało wcześniej w zakładzie drogowym. 

Radny Robert Bejgier – zapytał czy są to koszta, które pozwolą na zakup używanego sprzętu,
zdatnego do użytku. 

Skarbik  Gminy Magdalena  Górna – wyjaśniła,  że  w zapytaniu  ofertowym będzie  określona
rękojmia. Zostaną określone warunku, w razie gdyby coś się wydarzyło ze sprzętem. 

Radny  Robert  Bejgier  – zapytał  czy  zostanie  przeznaczona  dodatkowa  suma  pieniędzy
w budżecie na obsługę sprzętu w ZGKiM.

Skarbik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że nie. 

Radny Robert Bejgier – zapytał, czy zostało to przekalkulowane. Rozumie, że teraz jak najwięcej
usług związanych z remontami drogowymi będzie przekierowane do ZGKiM. 

Skarbik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że taki jest zamysł. 

Radny Robert Bejgier – zapytał Przezs ZGKiM jaki jest wynik finansowy za 2022 rok.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – odpowiedziała, że na chwilę obecną spływają jeszcze faktury. 

Radna Jolanta Wypych -  zapytała ilu jest pracowników w ZGKiM, którzy będą mogli pracować
na tym sprzęcie. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – odpowiedziała, że na chwilę obecna trzech pracowników. 

Radny Piotr Strzelecki – zapytał ile wynoszą roczne koszty za wynajęcie równiarki.

Zastępca Kierownika ref. GKiM Paulina Wiśniewska  –  odpowiedziała, że koszt brutto za 1h
wynosił  233,70  zł.  Łącznie  była  to  kwota  około  40  000,00  zł.  Dodała,  że  ceny  usług  będzie
kształtowała Prezes ZGKiM.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska –  poinformowała,  że  jeżeli  sprzęt  zostanie  zakupiony przez
Gminę, to ZGKiM nie będzie liczył kwestii sprzętu, tylko pracownika. 
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Skarbik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że dzięki własnemu sprzętowi będziemy
mieć kontrolę nad jakością wykonywania remontów. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że od kilku miesięcy była rozmowa, na temat
zakupu sprzętu. Chodzi również o dostępność, w chwili obecnej usługa równiarką jest możliwa
w momencie, gdy firma zewnętrzna ma wolny termin. Dzięki zakupowi obu sprzętów będzie można
wykonać cykl remontowy dróg. Dodał, że Gmina jest w 100% właścicielem ZGKiM. Podejmowane
działania idą w takim kierunku, by pieniądze nie wychodziły poza Gminę. Są również takie obszary
działalności, gdzie będzie trzeba korzystać z usług zewnętrznych. Gdy sprzęt, którym dysponuje
ZGKiM  nie  będzie  wykonywał  prac  w  Gminie,  będzie  mógł  być  wykorzystywany  w  celach
zewnętrznych.

Radny Robert Bejgier –  poinformował, że bardzo się cieszy, że idziemy w tym kierunku  i ma
nadzieję, że przez zakup tego sprzętu spółka będzie przynosiła dochody. Nalega, by pomyśleć nad
tym by ZGKiM przejął odbieranie odpadów komunalnych. Uważa, że wspólnym działaniem będą
w stanie załatwić sprawę z wysypiskiem śmieci. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował,  że od dwóch lat zastanawia się nad tym.
Dowiedział się, że są projekty europejskie, gdzie można pozyskać pieniądze na utylizację odpadów
komunalnych. Jednak należy się liczyć z tym, że wybudowanie takiego obszaru jest  kosztowne.
Gmina nie  jest  w stanie  tego udźwignąć.  Dodał,  że  próbował  namówić Włodarzy z  sąsiednich
Gmin, by założyć spółkę, jest taka wola, jednak istnieje problem lokalizacji, nikt takiego miejsca
nie chce mieć na terenie swojej Gminy. Należy liczyć się z tym, że odpady komunalne byłyby
spalane, co spowodowałoby produkcję ciepła, jednak instalacja ta musiałaby być niedaleko miasta.
Poszukiwany jest projekt, który mówiłby o energii elektrycznej. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionych projektów uchwał.

• PURM w sprawie określenia stawki za 1 kilometr przebiegu pojazdu uwzględnianej przy
obliczaniu  kwoty  do  zwrotu  rodzicom  kosztów  przewozu  dzieci  i  uczniów
niepełnosprawnych  z  terenu  Gminy  Kowalewo  Pomorskie  do  szkół  i  placówek
oświatowych, 

Kierownik ref. EOiW Monika Kozińska – omówiła projekt uchwały.

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego projektu uchwały.

• PURM w sprawie nadania imienia Przedszkolu Publicznemu w Kowalewie Pomorskim, 

Kierownik ref. EOiW Monika Kozińska – omówiła projekt uchwały.

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego projektu uchwały.

• PURM w sprawie upoważnienia dyrektorów szkół i Przedszkola Publicznego prowadzonych
przez  Gminę  Kowalewo Pomorskie  do  przyznania  w indywidualnych  przypadkach  oraz
w  granicach  ustalonego  planu  finansowego  szkoły  minimalnej  stawki  wynagrodzenia
zasadniczego nauczyciela wyższej od ustalonej w przepisach wydanych na podstawie art. 30
ust. 5 pkt 1 ustawy Karty Nauczyciela lub podwyższonej przez organ prowadzący, 

Kierownik ref. EOiW Monika Kozińska – omówiła projekt uchwały.
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Radny Robert Bejgier – zaproponował, żeby od razu ustalić stawkę wynagrodzenia, która będzie
obowiązywała od 1 lipca 2023 roku, by w czerwcu nie przyjmować kolejnej uchwały.

Kierownik ref. EOiW Monika Kozińska – poinformowała, że Rząd wskazuje, że po podjęciu
uchwały budżetowej mają 3 miesiące na to by dostosować Rozporządzenie o najniższej minimalnej
zasadniczej nauczycieli. Są zapowiedzi Rządu, że nie będą to najniższe wynagrodzenia nauczycieli.
W marcu ma się wszystko wyjaśnić. Dodała, że poza podniesieniem wynagrodzenia zasadniczego
w górę  pójdą również inne dodatkowe składniki wynagrodzenia. 

• PURM w sprawie  określenia wysokości i zasad ustalania oraz rozliczania dotacji celowej
dla podmiotów prowadzących żłobki na terenie Gminy Kowalewo Pomorskie w okresie od
1 marca 2023 r. do 31 grudnia 2023 r.,

Kierownik ref. EOiW Monika Kozińska – omówiła projekt uchwały.

W wyniku dyskusji, w której wzięli udział: Radny Wojciech Małkiewicz, Radny Jerzy Koralewski,
Radna Jolanta Wypych, Radny Robert Bejgier, Burmistrz Miasta Jacek Żurawski, Skarbnik Gminy
Magdalena  Górna  oraz  Kierownik  ref.  EOiW  Monika  Kozińska  ustalono,  że  dotacja  celowa
wynosić będzie 100,00 zł. 

Radny  Jerzy  Koralewski  –  poprosił  Pana  Burmistrza  by  spotkał  się  z  Panią  Dyrektor
Niepublicznego Żłobka Promyczek w Kowalewie Pomorskim. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że spotka się z Panią Dyrektor pod koniec
tego tygodnia, lub na początku przyszłego. 

• PURM w sprawie przyjęcia sprawozdania z działalności Komisji Rady Miejskiej,
• PURM w sprawie przyjęcia planów pracy stałych Komisji Rady Miejskiej na rok 2023,

Nikt z Radnych nie miał uwag do przedstawionych projektów uchwał. 

• PURM  w  sprawie  uchwalenia  ramowego  planu  pracy  Rady  Miejskiej  w  Kowalewie
Pomorskim na 2023 rok, 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski  – poinformował, że w ramowym planie pracy
zostały zawarte punkty,  wynikające z przepisów . W przeciągu roku istnieje możliwość dopisania
dodatkowego punktu w ramowym  planie pracy Rady.

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego projektu uchwały.

• PURM  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  nieodpłatne  nabycie  nieruchomości  położonych
w miejscowości Szewa na rzecz Gminy Kowalewo Pomorskie,

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – omówiła projekt uchwały.

1721– 1725 - Radny Robert Bejgier wyszedł z Sali posiedzeń.

Radny Marcin Dunajski – zapytał czy na tym terenie może powstać jakiś budynek.
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Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że tak. Plan miejscowy przewiduje
możliwość wybudowania na tym terenie obiektu kubaturowego. Gmina w ubiegłym roku złożyła
wniosek  do  Krajowego  Ośrodka  Wsparcia  o  utworzenie  ośrodka  rekreacyjnego.  Po  podjęciu
uchwały o ile Ministerstwo wyrazi zgodę na nieodpłatne przekazanie nieruchomości dla Gminy,
będzie trzeba stworzyć dokumenty, z których będzie wynikać co będzie realizowane. Zadania te
będą  musiały  być  wpisane  do  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej.  Najprostszym  sposobem
zagospodarowania tego terenu jest stworzenie miejsca rekreacyjnego, gdzie zostanie wykazane, że
przy  udziale  Gminy  i  środków  sołeckich  ten  teren  będzie  można  w  taki  sposób,  a  nie  inny
zagospodarować. 

Radny Marcin Dunajski – zapytał czy powstanie wiata, taka jak w Borównie. 

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  odpowiedziała,  że  nie  rozmawiano  jeszcze
z  Sołtysem o  szczegółach.  Będzie  tworzony projekt  zagospodarowania  tej  działki  przy  udziale
Sołtysa,  w  taki  sposób  by  było  to  zrobione  jak  najmniejszym  obciążeniem  ze  strony  Gminy.
Dodała, że Pani Skarbnik będzie musiała podpisać Harmonogram Rzeczowo – Finansowy, który
będzie trzeba przedłożyć do Krajowego Ośrodka Wsparcia. 

Radny Marcin Dunajski – zasugerował, że kolejna sala  nie wchodzi w grę, bo są to zbyt duże
koszty. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła, że dlatego zostało wpisane, że jest to
w zakresie kultury i kultury fizycznej. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Orłowski  –  poinformował,  że  jeżeli  zadanie,  które
zostanie wpisane, nie zostanie wykonane, działka będzie podlegała zwrotowi. 

Radny Marcin Dunajski – zapytał ile lat jest na wykonanie zadania.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  odpowiedziała,  że  10  lat.  Dodała,  że  po
podpisaniu przez Panią Skarbnik Harmonogramu Rzeczowo – Finansowego, Gmina wystąpi do
Radnych  o  ujęcie  zagospodarowania  tego  terenu  do  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej.  Sołtys
zagwarantował,  że  większość  prac  zostanie  wykonana  w  ramach  budżetu,  ale  z  funduszu
sołeckiego. 

Radny Marcin Dunajski – zapytał kiedy cała procedura się zakończy, że będzie to własnością
Gminy. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że Gmina składa dokumenty do
Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolniczego, który wnioskuje do Ministerstwa Rolnictwa o wyrażenie
zgody na nieodpłatne przekazanie nieruchomości na rzecz Gminy. Zakłada się, że nastąpi to w tym
roku. 

Radny Piotr Strzelecki – zapytał ile wynosi obszar tych działek.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że około 3 000 m2. Obszar ten
został ustalony z dotychczasowym dzierżawcą, by nie kolidowało z planami, które ma. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały.
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• PURM w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie wsparcia w formie posiłku
albo  świadczenia  rzeczowego  w  postaci  produktów  żywnościowych  dla  osób  objętych
wieloletnim programem rządowym „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023,

• PURM w sprawie  podwyższenia  kryterium dochodowego uprawniającego  do  udzielenia
nieodpłatnego wsparcia w formie świadczenia pieniężnego na zakup posiłku lub żywności
dla osób objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata
2019-2023,

• PURM  w  sprawie  przyjęcia  Gminnego  Programu  Osłonowego  w  zakresie  udzielenia
wsparcia  seniorom  w  wieku  65  lat  i  więcej  w  ramach  programu  „Korpus  Wsparcia
Seniorów” na rok 2023. 

Zastępca Kierownika MGOPS Joanna Krasicka – omówiła projekty uchwał.

Nikt z Radnych nie miał uwag do przedstawionych projektów uchwał.

Tematy informacyjne. 

Przewodniczący Rady Miejskiej  Jerzy Orłowski –  odniósł  się  do  otrzymanej  interpelacji  od
Radnego Jerzego Koralewskiego w sprawie dokonania zmian osobowych w niektórych Komisjach
stałych Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim. Poinformował, że do dnia wczorajszego  nie
wpłynęło żadne pismo, dotyczące interpelacji. Wyjaśnił, że w międzyczasie zwrócił się do Radnego
Jerzego Koralewskiego, by złożył projekty uchwał, podpisane przez 5 Radnych, które zostałyby
poddane pod głosowanie podczas Sesji RM. Dodał, że już kiedyś były głosowane takie projekty
uchwał. W dniu dzisiejszym przed Komisją otrzymał od Radnego projekty uchwał, lecz uchwała nie
posiada wymaganej ilości podpisów Radnych. Rozmawiał na ten temat z Radcą Prawnym. Zapytał
czy Radni mają jakieś inne propozycje. 

Nikt z Radnych nie wniósł propozycji.

Radny  Jerzy  Koralewski –  poinformował,  że  do  końca  tego  tygodnia  zdecyduje  co  zrobić
z interpelacją i najprawdopodobniej wycofa ją. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski –  poinformował o spotkaniu,  które odbędzie się  w Firmie
CONKRET w dniu 20 stycznia 2023 roku na godz. 1000, na które zaprosił wszystkich Radnych.
Tematem spotkania będą plany projektów energetycznych. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Orłowski –  poinformował  o  kolejnym  posiedzeniu
Komisji, które odbędzie się 14 lutego 2023 roku o godz. 1400. Kolejno odniósł się do przebiegu
obrad Sesji  RM. Poinformował  o punkcie,  który jest  w każdym porządku Sesji,  który dotyczy
interpelacji i zapytań Radnych. Wyjaśnił, że w tym punkcie Radni mogą zadawać pytania i składać
interpelacje, które zgodnie z przepisami powinny być składane na piśmie. Radni podczas Sesji chcą
zabierać głos w punkcie: wolne wnioski, zapytania, sprawy różne, który skierowany jest tylko do
sołtysów i gości zaproszonych. Poprosił Radnych, by trzymali się tej zasady. 

Ad.6.Zapytania, sprawy różne.

Radna  Halina  Dąbrowska  –  z  uwagi  na  to,  że  w  drugim  kwartale  będzie  omawiany  temat
odnośnie „Funkcjonowania Wiejskich Domów Kultury i świetlic wiejskich  w zakresie działalności
kulturalno  –  oświatowej,  w  tym  pozyskiwanie  funduszy  zewnętrznych,  rola  animatorów
i organizatorów kultury oraz ich  rola  w  inspirowaniu  tej  działalności  oraz  pomoc  merytoryczna
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i  wsparcie  ze  strony  MGOK”  zawnioskowała  o  przygotowanie  materiału  dotyczącego
poczynionych wydatków inwestycyjnych we wszystkich świetlicach i Domach Kultury na terenie
Gminy w przeciągu ostatnich 10-15 lat.  Dodatkowo poprosiła  o  informację  o  dochodach jakie
uzyskano z tytułu wynajmu, ile imprez odbyło się w obiektach oraz jaka wysokość środków została
przeznaczona z wynajmów na bieżące remonty. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  z  uwagi  na  archiwizowanie
dokumentów i obowiązek przechowywania ich do 5 lat, będzie możliwość przygotowania materiału
dotyczącego uzyskanych dochodów maksymalnie za okres 5 -7 lat. 

Radny Jerzy Koralewski –  poinformował,  że w związku ze zbliżającą się rocznicą Powstania
Styczniowego, przypadającą na dzień 22 stycznia, zawnioskował by w dniu 20 stycznia br. złożyć
wiązankę kwiatów na grobie uczestnika Powstania Styczniowego Wojciecha Falarskiego i  Jego
żony. 

Radna Jolanta  Wypych  –  zapytała  w  jaki  sposób  i  czy  w ogóle  kontroluje  się  czas  postoju
samochodów do jednej godziny na ul. Plac 700 -lecia. Następnie zawnioskowała o przegląd drzew
na ul. Odrodzenia, poinformowała, że z niektórych drzew pozostał już tylko pień i kilka gałęzi, co
w ogóle nie przypomina drzew /do wniosku przyłączył się również Radny Stanisław Kaznowski/. 

Radny Przemysław Lewandowski – zapytał ile wniosków wpłynęło do Budżetu Obywatelskiego.

Zastępca Kierownika ref. TIiGG Małgorzata Dębińska – odpowiedziała, że 10 wniosków jest
w  trakcie  oceny.  Informacja  o  zweryfikowanych  pozytywnie  i  negatywnie  wnioskach  zostanie
podana do publicznej wiadomości 16 lutego 2023 roku. 

Radny Robert Bejgier –  zapytał jak wygląda sytuacja na hali sportowej w Szkole Podstawowej
w  Kowalewie Pomorskim.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska  –  poinformowała,  że  czaka  na  telefon  od
Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego w zakresie odbioru zaświadczenia o dopuszczeniu
do  użytkowania  hali  sportowej.  Otrzymała  deklarację,  że  taką  informację  uzyska  do  końca
tygodnia. Dodała, że są trzy opinie, nad którymi należy się pochylić. W chwili obecnej zostały
wzmocnione  fundamenty  zgodnie  z  opinią  geotechniczną.  Natomiast  zaczyna  dziać  się  coś
niedobrego na powierzchni posadzki na hali. Zostały zrobione odwierty i wiadomo już, gdzie się to
dzieje, jednak należy to przebadać w taki sposób, by mniej więcej wiedzieć jaka powierzchnia hali
jeszcze będzie musiała podlegać wzmocnieniu. Pomiędzy posadzką, a gruntem rodzimym w dwóch
czy  trzech  miejscach  powstała  pustka,  z  niewiadomego  powodu.  Z  opinii  wynika,  że
najprawdopodobniej  obniżył  się  poziom  wód  gruntowych  i  coś  się  zaczęło  dziać  w  gruncie
rodzimym. Inspektor Nadzoru Budowlanego zapoznał się z opiniami, do których nie wnosi uwag
i które nie przeszkadzają w użytkowaniu hali. Jedynie część hali, gdzie znajduje się mural, będzie
musiała  być  wyłączana  z  użytku.  Na  hali  nie  będzie  można  organizować  imprez  masowych.
W okresie wakacyjnym zostaną wykonane badania posadzki hali przez uprawnionego geodetę oraz
zostanie wykonana naprawa dachu / o ile w budżecie Gminy będą środki/.  

Radny Robert Bejgier –  zawnioskował by na ul.  Sportowej załatać powstałe dziury w drodze
kruszywem lub gruzem i ubić zagęszczarką. Następnie zawnioskował by w przyszłym roku został
jak  najszybciej  uporządkowany  rynek  po  przywitaniu  Nowego  Roku  /na  rynku  w  Nowy  Rok
znajdowało się mnóstwo butelek po szampanach i pudełek po fajerwerkach, co oszpecało swym
widokiem wizerunek miasta – uważa, że nie było to  ciekawą  promocją  dla  Naszego  miasteczka/.
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Zasugerował, że dobrym zwyczajem, byłby powrót do przywitania Nowego Roku za MGOK.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że jest zamysł by w kolejnych latach zamiast
pokazu fajerwerek był pokaz świateł za MGOK na „ górce zamkowej”. Dodał,  że nie wie jaki
będzie  odzew  mieszkańców.  Podczas  Sesji  w  końcówce  roku  można  wystosować  apel  do
mieszkańców, by w Sylwestra nie puszczać fajerwerków na rynku. 

Radny Robert Bejgier - zapytał co spowodowało, że w okresie świątecznym nie wszystkie ozdoby
świeciły – zwrócił uwagę na płotek, który znajdował się przy baszcie. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że spowodowane było to awarią. Dodała, że
ZGKiM po  raz  pierwszy  zakładał  posiadane  oświetlenie  świąteczne,  które  jest  w  złym stanie
technicznym,  a  spowodowane  jest  to  transportem  oświetlenia  oraz  czasem  użytkowania.
Poinformowała, że elektrycy próbowali reaktywować oświetlenie przy baszcie, jednak nie udało się.
Dodała, że na kolejny rok należy przeanalizować zakup nowego oświetlenia. Wspomniała, o kwestii
wandalizmu w mieście.  Lampki  na  choince  zostały  przecięte  nożem,  a  renifer   znajdujący  się
w parku notorycznie był kopany i przewracany, co  spowodowało jego zniszczenie. 

Radny Robert Bejgier – zasugerował by w newralgicznych miejscach zamontować monitoring.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że widziała nagranie, jak dewastowany był
renifer, które przekazano Policji. Niestety nie udało się zidentyfikować sprawcy, gdyż miał kaptur
na głowie, a zdarzenie miało miejsce wieczorem, więc widoczność była słaba. 

Radny Robert Bejgier – zapytał czym było spowodowane dzisiejsze wyłączenie wody na terenie
Miasta.

Prezes  ZGKiM  Lidia  Jankowska –  poinformowała,  że  wyłączenie  to  spowodowane  było
odtworzeniem hydrantu na ul.  Dworcowej.  Hydrant,  który znajdował  się  naprzeciwko budynku
kolei był nieaktywny i należało go reaktywować.

Radny Robert Bejgier –  poinformował,  że w domu ma zamontowany filtr  do wody, który po
2-3  tygodniach  jest  cały  zardzewiały,  a   Producent  filtra  gwarantuje,  że  filtr  ma  żywotność
3-6 miesięcy. Zapytał czym jest to spowodowane.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że nie raz mówiła w jakim stanie jest sieć
wodociągowa na terenie Gminy. Obecnie na stacji uzdatniania wody w Piątkowe trwa modernizacja
stacji,  zamiast  ośmiu  filtrów  działają  tylko  cztery.  Dodała,  że  nie  ma  tygodnia  by  na  sieci
wodociągowej nie było awarii. Wyjaśniła, że te czynniki mają oddziaływanie na jakość wody.

Radny Robert Bejgier -  zawnioskował, by edukować społeczeństwo, zamieszczać informacje na
stronie Urzędu, prowadzić akcje w szkołach – by była świadomość, że oddycha się tym, co zostanie
spalone w piecu.  Z posiadanej aplikacji na telefonie wie,że niestety są bardzo złe. 

 
Radna  Halina  Dąbrowska  –  zawnioskowała  do  Przewodniczącego  Komisji  Infrastruktury
i Drogownictwa o udział w objeździe dróg gminnych.

Radny Piotr Strzelecki – poinformował, że  na drodze biegnącej obok Firmy Conkret, przez tory
kolejowe  w  kierunku  Borówna   są  miejsca,  gdzie  starty  jest  asfalt  i  widać  biały  kamień.
Zasugerował by w tym roku dziury w drodze zalepiać smołą i gryzikiem. Jest  za  tym  by  budować
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nowe  drogi,  jednak  trzeba  również  zadbać  o  drogi  istniejące.  Należy  dokonać  objazdu  dróg
i  ustalić  terminy  ich  remontu.  Następnie  postarać  się  o  pozyskanie  pieniędzy  na  remont  dróg.
Zapytał co z funduszem remontowym od Wojewody. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że został ogłoszony nabór. 

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska  –  poinformowała,  że  od  września  2022  roku
zmieniły się przepisy odnośnie warunków technicznych. Powiat nie wyda nam zaświadczenia jeżeli
będzie to typowy remont drogi. Dodała, że na wszystkie remonty dróg gminnych, które zostały
wcześniej wybudowane, będzie należało znaleźć środki z zewnątrz, a resztę dołożyć z wydatków
bieżących. Zadanie to będzie traktowane jako remont, a nie zadanie inwestycyjne. 

Radny  Marcin  Dunajski –  odniósł  się  do  pytań  skierowanych  podczas  ostatniej  Sesji  RM
w  sprawie  drogi  w  Bielsku.  Poinformował,  że  dzwonił  do  Zastępcy  Kierownika  ref.  TIiGG
Małgorzaty Dębińskiej z prośbą o wyjaśnienie całego kosztorysu i budowy drogi. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska  – poinformowała, że odpowiedź w sprawie tego
wniosku  otrzymał  Radny  Marcin  Dunajski  wraz  z  wnioskującym.  Następnie  odczytała  treść
odpowiedzi, która stanowi załącznik do protokołu. 

Mieszkaniec  Gminy  Kowalewo  Pomorskie  Roman  Ratyński   –  podziękował  za  odpowiedź
otrzymaną  od  Pana  Burmistrza.   Dodał,  że  przyjmuje  do  wiadomości  konieczność  poniesienia
takich kosztów, na taką drogę. Jest to jedna z kwestii, według Niego druga kwestia jest ważniejsza,
mianowicie  celowość,  zasadność  i  konieczność  wybudowania  tak  kosztownej  drogi,  w  takim
miejscu. W treści otrzymanej odpowiedzi, jednym z argumentów jest połączenie drogi krajowej
z  dwoma  drogami  powiatowymi  tj.  z  Szychowa  do  Chełmonia  i  Kowalewa  Pomorskiego  do
Okonina.   W piśmie  jest  zapis,  że  droga ta  będzie  bez  ograniczeń tonażowych.  Z tego co się
orientuje droga do Okonina ma ograniczenie tonażowe do 8 ton. Na chwilę obecną droga krajowa
jest połączona drogami powiatowymi, poprzez drogę gminną koło Figury Św. Antoniego. Według
Niego droga ta jest w dobrym stanie.

Kierownik  ref.  TIiGG Bożena Rymanowska  – poinformowała,  że  droga  ta  ma  ograniczenie
tonażowe do 3,5 tony. Jest to duża różnica z ograniczeniem do 8 ton.

Mieszkaniec Gminy Kowalewo Pomorskie Roman Ratyński  – poinformował, że  w treści pisma
jest  zapis,  że  droga  ta  będzie  alternatywą  dla  samochodów  osobowych  w  przypadku  kolizji
drogowych. Zastanawia się ile jest takich przypadków. Rozumie, że jeżeli jest mowa o drogach bez
ograniczeń tonażowych, to wszystkie drogi powinny być takie. Są sytuacje kryzysowe takie jak
kolizje drogowe, które wytwarzają sytuacje niestandardowe /  droga poniżej  8 ton mogłaby być
uczęszczana w przypadkach objazdu podczas kolizji drogowych/. Nie wyobraża sobie puszczenia
objazdu  obecną  drogą  lub  planowaną  w  sytuacji  kryzysowej,  nie  wjeżdżając  do  Kowalewa  –
poprosił o wyjaśnienie tego. Jedyną możliwością jest wyjazd na drogę w kierunku do Okonina,
przez Chełmoniec lub most w Leśnie – co uważa, że jest niedopuszczalne. Dodał, że argumenty na
temat celowości i zasadności tak drogiej inwestycji, w tym miejscu są dla Niego nie do przyjęcia.
Stwierdził,  że w Kowalewie nie ma innych potrzeb jak budowanie drogi w miejscu, w którym
„zawracają  wrony”.  Dodał,  że  jeśli  droga  zostanie  wybudowana,  sprawdzi  ile  samochodów
przejedzie drogą jednego dnia. 

Radna Jolanta Wypych – poinformowała, że nie rozumie dlaczego jest dyskusja nad tym czy
dołożyć więcej niż 100,00 zł na żłobek, a budowana jest droga za prawie 5 000 000,00 zł. 
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Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że o budowie drogi mówi się od dwóch lat.
Co do zasadności jej  budowy, ani przez chwilę nie miał wątpliwości.  Wyjaśnił,  że z pieniędzy
przeznaczonych na budowę drogi nie można wziąć pewnej kwoty, którą można by przeznaczyć na
żłobek. Nie ma również możliwości napisania przez Gminę wniosku o budowę żłobka. Pieniądze te
muszą  być  przeznaczone  na  inwestycje.  Z  Polskiego  Ładu  Gmina  otrzyma  90  -  95%
dofinansowania na budowę drogi. O argumentach, które przedstawiła Pani Kierownik ref. TIiGG,
mówił już od dawna. Droga ma spełniać warunek łączenia drogi krajowej z drogami powiatowymi,
umożliwi przejazd dużej części mieszkańców, bez wjazdu do Kowalewa, umożliwi również ruch
w sytuacjach kolizyjnych. Dodał, że Pan Ratyński ma rację, co do nieobowiązywania tonażu na
drogach w sytuacjach wyjątkowych. Odniósł się do tego, czy w Kowalewie za te pieniądze można
wybudować lub wyremontować coś ważniejszego. Uważa, że można, ale według Niego budowano
to  przez  ostatnie  lata.  Wybudowano  halę  sportową  na  osuwisku,  gdzie  przed  budowa  nie
sprawdzono gruntu. Następnie odniósł się do kolizji drogowych na odcinku Szychowo – Kowalewo
i poinformował, że kilkukrotnie w ubiegłym roku korzystał z objazdu do domu. Poinformował, że
dobrze,  że  za  CRiS  jest  droga  w  kierunku  Szkoły  Podstawowej,  gdzie  bez  problemu  można
dojechać do Urzędu.  Wśród mieszkańców Gminy,  nie  ma dyskusji  na  temat  tej  drogi.  Została
przyjęta  do  realizacji.  Widzi  grupę  osób,  zaangażowanych  w  niekończący  się  czynny  opór
przeciwko  budowie  tej  drogi.  Zostało  wybudowane  wiele  dróg,  m.in.  prowadzącą  do  jednego
mieszkańca lub drogę równoległą do istniejącej drogi i nikomu to nie przeszkadzało. Uważa, że jest
to  droga  strategiczna,  należy  na  mapę  Gminy  spojrzeć  z  góry  i  zobaczyć  jak  wygląda  ciąg
komunikacyjny.  Uważa,  że  droga  spełnia  swoje  założenia,  a  parametry  są  jak  najbardziej
odpowiednie. Nie ma obaw co do tego, że na drodze będzie mały ruch. Zastanawia się czy gdyby
droga budowana była w innej miejscowości, budziłaby takie same wątpliwości i emocje. Myśli, że
nie. Na zakończenie poinformował, że w momencie gdy był pisany wniosek, należało go uzasadnić.
Uzasadnienie zostało przygotowane przez pracowników Urzędu, które podpisał, następnie wniosek
został złożony do Wojewody, gdzie przeszedł wstępną  akceptację, następnie został skierowany do
odpowiedniego Ministra,  gdzie został zatwierdzony. To właśnie te instytucje zbadały zasadność
wniosku i zasadność została przyjęta, zaakceptowana i odpowiednia kwota pieniędzy została na to
przeznaczona. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  –  poinformowała,  że  w  ubiegłym  tygodniu  odbyło  się
spotkanie  z  Przedstawicielami  Banku  Gospodarstwa  Krajowego  u  Wojewody.  Otrzymano
informacje, że środki niewykorzystane na inwestycje, będzie można przeznaczyć na inne zadania.
Przedstawiciele  BGK  powiedzieli,  że  niewykorzystane  środki  z  dofinansowania  mogą  być
wykorzystane wyłącznie na tą inwestycję tj.  dodatkowe roboty, w innym razie pozostałe środki
będzie  należało  oddać.  Możliwość  wykorzystania  tych  środków  na  dodatkowe  roboty  przy
inwestycji, wymaga uzyskania zgody. Jeżeli Gmina sfinansuje to z własnych środków, licząc na
zwrot, może być sytuacja, że nie będzie zgody na pozyskanie środków. Z czasem realizacja tych
inwestycji  może  pokazać,  że  decyzja  zostanie  zmieniona.  Dotyczy  to  również  wszystkich
poprzednich edycji, które zostały już rozdane i zakończone nabory. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że Gmina otrzymała pieniądze z zewnątrz na
realizację porządnej drogi i nie rozumie dlaczego niektórzy są przeciwni i zastanawiają się, że może
lepiej  byłoby  wybudować  drogę  w  innym  miejscu.  Wyjaśnił,  że  w  innych  miejscach  zostaną
wybudowane drogi z naszych pieniędzy. Będą również kolejne edycje Polskiego Ładu, na które
Gmina również będzie składała wnioski.

Mieszkaniec Gminy Kowalewo Pomorskie Roman Ratyński – poinformował, że o tej drodze
dowiedział, się podczas ostatniej Sesji RM. Dodał, że jest Przewodniczącym Komisji Budżetowej
w Powiecie i zaciekawiło Go, dlaczego tak duża suma środków zostanie  przeznaczona  na  budowę
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drogi. Rozumie, że w Gminie nie ma konieczności tworzenia solidnych dróg w innym miejscu.
Dodał,  że  z  tego  co  się  orientuje  do  Polskiego  Ładu  zgłaszane  są  takie  inwestycje,  które
przedstawiają lokalni Włodarze. Dodał, że przyjmuje do wiadomości koszt, jaki należy przeznaczyć
na budowę tak solidnej drogi. Nie rozumie jednak zasadności dlaczego droga ma być wybudowana
w tym  miejscu. 
 
W dalszej części odbyła się dyskusja Radnych na temat planowanej inwestycji.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – na zakończenie poinformował, że temat dróg
to „temat rzeka”. Dodał,  że początkowo nie poierał budowy tej drogi, z uwagi na to, że zostały
pozyskanie pieniądze na jej  budowę, zmienił  zdanie.  Wyjaśnił,  że nie dzieli  dróg gminnych na
ważne i mniej ważne. Dla przykładu podał, że dla Niego ta droga jest mało ważna, ważniejsza jest
dla Niego droga polna, która prowadzi na Jego pole. Jednak zasugerował, że takich kryteriów nie
można  przyjmować.  Uważa,  że  każdy  metr  drogi,  który  zostanie  wyremontowany,  czy
wybudowany w Gminie jest ogólnym sukcesem. Dzięki temu lista dróg oczekujących się zmniejsza.
Jego zdaniem rozmowa o budowie drogi, w tym momencie jest niepotrzebna. Zapadła decyzja i już
nie można się z tego wycofać. W obecnej chwili cieszy się, że droga ta zostanie zrobiona, bo jeżeli
nie ona, to żadna inna nie zostanie wyremontowana. 

Ad.7.Zakończenie. 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godzinie 1706 zamknął posiedzenie
Komisji.
Protokół zawiera  16 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska
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